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The medical aptitude of an occupational physician doctor

Abstract

Only the occupational physician can decide on a worker's suitability for a job. The suitability
decision is made by a the doctor and has two aspects: (i) identifying the pathologies
presented by the worker (medical level) and (ii) deciding on the basis of the workstation
assigned to the employee (work level). Evaluating a worker's aptitude is one of the major
roles of the occupational physician. His medical responsibility, as for any doctor, comes
under the provisions of five codes: civil law, criminal law, social security law, the public
health code and the code of medical ethics. As an occupational physician, this responsibility
also comes under labor law.

Key words: Medical aptitude, occupational physician, responsibility, aptitude of an
employee.

L ’aptitude médicale en médecine du travail

Résume

Seul le médecin du travail peut se prononcer sur I’aptitude d’un travailleur a occuper un
poste de travail. La décision d’aptitude comporte deux volets: «médical» le médecin cerne les
pathologies présentées par le travailleur, et le deuxieme volet «travail» le médecin se
prononce en fonction du poste de travail. L'évaluation de |'aptitude d'un travailleur constitue
un des réles majeurs du médecin du travail. La responsabilité médicale de ce dernier, comme
pour tout medecin, reléve des dispositions de cing codes:. le droit civil, le droit pénal, le droit
de la sécurité sociale, le code de la santé publigue et le code de déontologie médicale. En tant
gue médecin du travail, cette responsabilité reléve également du droit du travail.

Mots-clés: Aptitude médicale, médecin du travail, responsabilité, aptitude d’un salarie.
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